
Marc Storms 
 zoekt nieuwe horizonten op 

Bi
bl

io
th

ee
k- 

&
 a

rc
hi

ef
gi

ds
, 8

4 
(2

00
8)

 1

3

Naar aanleiding van het vertrek van Marc Storms 
uit de VVBAD biedt Bibliotheek- & archiefgids u 
naast een interview met Marc ook enkele getuigenissen van voor-
malige voorzitters en collega’s, die Marc goed gekend hebben als 
stafmedewerker of directeur, maar ook als mens.

Een kleine kwarteeuw schreef Marc mee aan de geschiedenis van 
de vereniging en van het bibliotheekwezen in Vlaanderen. En in 
zijn vakdomein kende hij ‘God en klein peerke’. Naast een veel-
zijdige vakkennis, beschikte hij ook over veel relaties met zowel  
overheidsinstanties als bibliotheken te velde. Dit alles valt nu plots 
weg en wij blijven wat geschrokken en verweesd achter. Marc 
heeft vele hoekstenen in het bibliotheekwezen in Vlaanderen mee 
neergezet en daarop zullen wij voortbouwen met een nieuwe 
coördinator en een dynamisch team binnen de VVBAD.

De VVBAD wenst Marc in zijn nieuwe levensfase in het verre 
Salvador da Bahia veel geluk en vreugde in zijn nieuwe opdrachten.

Samenstelling: Simone DE LANDTSHEER, penningmeester VVBAD
Interview: Veerle KERSTENS, ondervoorzitter VVBAD

 en Geert PUYPE, ex-voorzitter VVBAD

Nieuwe horizonten

Op 1 november 2007 nam Marc Storms ontslag bij de 
Vlaamse Vereniging voor Bibliotheek-, Archief- en Documen-
tatiewezen vzw. Hij kwam er in dienst op 3 oktober 1983, 
eerst als stafmedewerker, later als directeur. Marc is intussen 
verhuisd naar Salvador de Bahia (Brazilië), waar hij het 
informatie bureau en de bibliotheek van CESE (Coordena-
doria Ecumênica de Serviço) herstructureerde. Momenteel 
werkt hij op zelfstandige basis voor social-profi torganisaties, 
voor het beheer van hun informatie (www.infofl uxo.com).

De VVBAD onderging de voorbije 25 jaar een grote ont-
wikkeling. Marc begon als het enige personeelslid in een 
gehuurde kantoorruimte, en liet bij zijn vertrek een vereniging 
achter die eigenaar is van haar lokalen, over een secretari-
aat met een 8-tal personeelsleden beschikt en driemaal meer 
leden telt dan in 1983. Zijn afscheid is een goede gelegen-
heid om terug te blikken op de rol en de opdracht van de 
VVBAD voor onze sector in de voorbije 25 jaar.
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Als jong VVBAD-lid herinner ik mij 

nog het aantreden van Marc in 

de Vereniging, maar toen ikzelf in 

1989 penningmeester werd van de 

VVBAD en ik ook deel ging uitmaken 

van de Raad van Bestuur, werd mijn 

contact met Marc veel intenser. Marc 

zorgde ervoor dat ik mij snel thuis-

voelde in de cijfers van de Vereni-

ging. Hij kende die als zijn broekzak. 

Hoewel hij geen boekhouder was, 

verdiepte hij zich in de boekhoud-

technieken en onder zijn impuls werd 

de boekhouding geautomatiseerd. 

Hij bereidde jaar in jaar uit de 

jaarrekening voor en samen stelden 

we een voorstel van begroting op. 

Tijdens de vele vergaderingen van 

de Raad van Bestuur, die hij zorgvuldig voorbereidde, stelde 

hij zich heel discreet op. In zijn talloze tussenkomsten behar-

tigde hij de belangen van de VVBAD en haar leden, maar ook 

de belangen van de bibliotheeksector in Vlaanderen. Hij deed 

voorstellen en suggesties, was creatief in het uitdenken van 

nieuwe initiatieven (bv. de InformaticaMarkt) en werd zo ook 

het boegbeeld van de VVBAD.

Toen midden de jaren 1990 de Vvereniging op zoek ging naar 

een eigen stek, een verenigingshuis, ontpopte hij zich als de 

coördinator van het bouwcomité, dat veelvuldig vergaderde 

en overlegde, samen met de architect. Niet enkel met boekmin-

nend Vlaanderen kon hij omgaan, ook de technische beslom-

meringen bij het bouwproject nam hij ter harte en mee dankzij 

hem beschikt de VVBAD nu over een eigen verenigingshuis.

Het is even wennen nu Marc ons al meer dan een jaar verlaten 

heeft, eerst tweemaal een tijdskrediet van 6 maanden en 

vanaf 1 november 2007 defi nitief.

De vriendschap en de loyalteit, naast de resultaten van zijn 

werk, blijven bestaan. Om dit alles wens ik hem veel levens-

vreugde in zijn nieuwe werk- en leefomgeving in Salvador da 

Bahia. Marc, het ga je goed!

Simone De Landtsheer

Penningmeester VVBAD

Nog geen jaar na de oprichting van de sectie Archief 

trad Marc Storms in dienst: hij zou 23 jaar in dienst 

blijven. Veranderde de samenstelling van de beheerraden, 

Marc bleef. Vandaar dat hij voor de sectie dé VVBAD was. 

Een lange weg legden we samen af. Was Marc op de eerste 

plaats een ‘biblio theekmens’, van zijn organisatietalent en zijn 

streven naar professionalisering profi teerde ook de kleine 

sectie. Zonder probleem konden we publiceren in Biblio-

theek- & archiefgids of in de reeks Archiefkunde en werd de 

oprichting van werkgroepen goedgekeurd. De uitbouw van het 

secretariaat mag grotendeels op zijn conto worden geschre-

ven. Ook daarvan kon en kan de sectie de vruchten plukken. 

Marc waakte van nabij over de fi nanciële gezondheid van 

‘zijn’ VVBAD. Als de archiefsectie iets vroeg dat fi nanciële 

repercussies had, liep het vaak moeilijker. De sectie kreeg toen 

geen overheidssubsidies, leefde als het ware op de kap van 

het bibliotheekwezen. En dat mochten we af en toe wel horen. 

Tot groot genoegen van de sectie maakte Marc van Info een 

volwaardig mededelingenblad waardoor een nauw contact 

met de leden mogelijk was. De sectie had altijd veel te melden 

en dit leverde nooit problemen op. Integendeel, Marc appre-

cieerde dit, meer zelfs: hij liet niet na dit op de algemene 

vergaderingen als voorbeeld te stellen. Aan het streven naar 

professionalisering, de gedrevenheid en de inzet van Marc 

heeft de VVBAD veel te danken. Dit geldt ook voor de sectie 

Archief. Zoals ik al in 1992 in ditzelfde tijdschrift schreef, heeft 

een LAT-relatie vele voordelen.

Marc, bedankt en het ga je goed!

Griet Maréchal

Voorzitter sectie Archief 1990-1993
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Waarom heb je in 1983 bij de VVBAD gesolliciteerd en 
bijvoorbeeld niet in een openbare of een wetenschappe-
lijke bibliotheek?

Jobs waren bijzonder schaars in het begin van de jaren 
1980. Het was de tijd van de BTK-projecten (Bijzonder 
Tijdelijk Kader). Ik studeerde van september 1980 tot juni 
1983 aan de bibliotheekschool van Antwerpen. In de 
beginperiode vervulde ik mijn 20 maanden durende burger-
dienst, daarna werkte ik als BTK‘er bij de Vlaamse Biblio-
theekcentrale (VBC), als catalograaf in de afdeling Centrale 
Dienstverlening. In hetzelfde gebouw in de Goudbloemstraat 
in Antwerpen was toen ook de VVBAD gehuisvest met  
Monique Joos als stafmedewerker. Ik had enkele sollicita-
ties achter de rug als bibliotheekassistent, onder andere in 
de openbare bibliotheek van Lier, maar zonder resultaat. 
Net toen ik afgestudeerd was aan de bibliotheekschool, 
vernam ik dat Monique aan de slag kon als bibliotheca-
ris in Stekene, de gemeente waar zij woonde. Ik kende 
de VVBAD en wist door mijn persoonlijke contacten met 
Monique wat de taak van stafmedewerker inhield. Dat was 
toen hoofdzakelijk secretariaatswerk. Ik had niet veel zin in 
een louter administratieve job en aarzelde om te solliciteren. 
Zonder gesprekken met bestuursleden zoals Frida Martens 
en Theo Boeckx en vooral zonder de aanmoediging van 
Michèle Frey, directeur van de bibliotheekschool, die in mij 
een geschikte kandidaat zag, had ik waarschijnlijk nooit 
gesolliciteerd. 
In die jaren bestond het overheidsbeleid voor cultuur vooral 
uit bezuinigen. Een gemakkelijk slachtoffer was het prille 
bibliotheekdecreet (°1978). Het ene bezuinigingsdecreet 
na het andere werd uitgevaardigd. Als studenten hebben 
we toen gevloekt op die voortdurende wijzigingen in onze 
cursus bibliotheekwetgeving, maar we zaten ook niet stil. Ik 
herinner me nog levendig onze protestactie aan het  
Consciencestandbeeld in Antwerpen en het paashaas-
bezoek in Wilrijk bij toenmalig minister van Cultuur Poma. 
Uit de gesprekken met het VVBAD-bestuur bleek dat men 
een meer dynamische stafmedewerker wel zag zitten. Ik sol-
liciteerde en kreeg de job. 

Hoe was de Vereniging toen georganiseerd? Hoe was 
de verhouding tussen de diverse sectoren van de VVBAD 
toen je er begon en op welke manier is dit geëvolueerd? 
Werkte er ander personeel?

In mijn beginperiode was materiële schaarste het grootste 
kenmerk. De VVBAD bezat een zwaar metalen bureau en 
dito kasten. Een schrijfmachine kon ik af en toe lenen bij de 
VBC. Er was genoeg geld in kas om de lopende uitgaven 
en enkele maanden loon te betalen. Subsidies werden 
zeer laat uitbetaald, de VVBAD-lidgelden waren laag, het 
aantal leden trouwens gering (een 400-tal) en de studie-
dagen gratis. Werk aan de winkel dus. Er werd voor een 
geïntegreerde aanpak gekozen. Enerzijds manifesteerde 
de VVBAD zich nadrukkelijker als belangenbehartiger van 
de bibliotheeksector waarbij naast het eerder traditionele 
schrijven van moties ook actie gevoerd werd. Toen we 

uitgeperste citroenen gingen uitdelen tijdens de opening 
van de Boekenbeurs in 1984, sloeg dat in als een bom. 
En dit loonde, niet enkel in de media, ook bij de openbare 
bibliotheken groeide het besef dat zij een sterke belangen-
behartiger nodig hadden. Anderzijds werd ook het aspect 
beroepsvervolmaking niet uit het oog verloren. Dankzij een 
goede keuze van onderwerpen die nauw aansloten bij de 
actualiteit en uiteraard de juiste selectie van sprekers, organi-
seerden we verscheidene studiedagen die druk werden 
bijgewoond. En voor het eerst werd er ook een iets grotere 
financiële bijdrage gevraagd. Vooral penningmeester Leo 
Noels, toen documentalist bij het VEV, heeft hierbij baanbre-
kend werk verricht. Want het was niet eenvoudig om in die 
periode het bestuur te overtuigen dat er niet alleen betaald 
moest worden om deel te nemen, maar dat ook marketing 
en management voor onze sector nuttig konden zijn. En 
via een gerichte ledenwervingscampagne steeg het aantal 
leden spectaculair.
Na een jaar werking was de financiële toestand in die mate 
positief dat we een computer konden aankopen. Ik was 
de trotse gebruiker van een Apple II met het onvolprezen 
softwarepakket AppleWorks.
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Marc Storms op een van de eerste InformaticaMarkten.



In 1983 nam ik voor het eerst deel aan een algemene 

ledenvergadering van deVVBAD, toen in Wevelgem. Marc 

was enkele weken voordien stafmedewerker geworden. In 

die eerste jaren heb ik enkele occasionele contacten met hem 

gehad, onder andere in een werkgroep Visie. 

Beter leerde ik hem 

kennen toen ik in het 

begin van de jaren 

1990 secretaris werd 

van de OB-sectie 

en kort daarna ook 

lid van de Raad 

van Bestuur. Marc 

was gedreven bezig 

met zijn job voor de 

Vereniging en ook 

met de belangen van 

het Vlaamse biblio-

theekwezen. Hij was 

ook volhardend in het 

verdedigen van zijn visie en standpunten, die steeds overdacht 

en goed geargumenteerd werden.

Nadien had ik als voorzitter het genoegen om zeer nauw en 

intens met hem samen te mogen werken. Hij volgde alle dos-

siers van nabij op en gaf veelvuldig feedback.  Het belang 

van de Vereniging stond bij hem voorop. De vele gesprekken 

waren voor mij ook dikwijls een oogopener.

Geert Puype

Voorzitter (1998-2006)

Beste Marc,

O nze eerste kennis-

making dateert uit 

de tijd dat het secretariaat 

nog in de Goudbloemstraat 

woonde en het amper een 

zakdoek groot was. Het 

‘klikte’ meteen en dat is 

altijd zo gebleven. In de 

afgelopen 23 jaar leerde ik 

je kennen als:

een gedreven, geënga-

geerde, ondernemende en 

inspirerende professional,

een harde werker, competent maar bescheiden,

een man van zijn woord,

een collega met een groot verantwoordelijkheidsgevoel,

een teamplayer met wie het altijd prettig samenwerken was.

En (na het werk en tijdens studiereizen), als:

een goeie kameraad en reisgezel

in wiens gezelschap het aangenaam toeven was.

Je beslissing om een nieuwe horizon te gaan verkennen, kwam 

niet onverwacht maar toch zal het nog even duren voordat 

ik er helemaal aan gewend zal zijn dat jij nu aan het andere 

eind van de wereldbol woont en werkt.

Van harte,

Rita Van de Wiele

nieuwe horizonten • getuigenissen

Aan de korte tijd dat ik 

vanuit VOWB vzw met 

Marc Storms heb mogen 

samenwerken, bewaar ik 

enkel positieve herinneringen. 

Zijn aanpak heeft me steeds 

aangesproken en verruimde 

in niet geringe mate mijn blik 

op hoe een forum aan deze 

sector aan te bieden. Met 

accurate pen werkte hij aan 

deskundigheidsbevordering. 

Ik zal hem mij altijd blijven 

voorstellen als iemand met 

veel dossierkennis die steeds 

ad rem en gedreven op de zaken kan inspelen. Een rugzak 

met 23 jaar ervaring, die zullen we missen in de archief- en 

bibliotheekwereld. 

Kaat Van Wonterghem, 

Coördinator VOWB vzw/Elektron vzw
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De VVBAD bestond uit twee secties: openbare bibliotheken 
en wetenschappelijke bibliotheken. De schoolbibliotheken 
vormden een subsectie van de wetenschappelijke. De 
sectie Openbare Bibliotheken telde twee subsecties: Jeugd 
en Audiovisuele Media. De archivarissen waren volop in 
gesprek over het oprichten van een eigen sectie.

De VVBAD was erkend als lectuur- en bibliotheekbegelei-
dingsorganisatie onder de Bibliotheekwet van 1921, net 
zoals het Katholiek Centrum voor Lectuur- en Bibliotheek-
voorziening (KCLB), het Nationaal Bibliotheekfonds (NB) en 
later de Bibliotheekvereniging van het Willemsfonds en de 
Pluralistische Organisatie voor Bibliotheekgebruik (PLOB). 
Het bibliotheekdecreet van 1978 schafte deze wet af, wel-
iswaar na een overgangsperiode van 10 jaar, en voorzag 
in een decreet van lectuurbegeleiding. Dit laatste is – geluk-
kig – nooit tot stand gekomen maar had wel als gevolg dat 
de subsidiëring van de VVBAD tot 2001 precair was.

Toen ik bij de VVBAD begon, was ik het enige personeels-
lid. Pogingen om het personeelsbestand via een BTK- of 
DAC-project uit te breiden, hadden geen succes, in tegen-
stelling tot de andere lectuurbegeleidingsorganisaties die 
– eigen aan de tijdsperiode – politiek gekleurd en gelieerd 
waren. 
Gelukkig was er een zeer grote inbreng van de bestuurs-
leden. Zo stelde in de beginperiode Paul De Coninck Info 
samen. De secties waren zeer actief in de organisatie van 
activiteiten. Niettemin was personeelsuitbreiding noodza-
kelijk om de groei van het aantal leden en van de activitei-
ten te ondersteunen. Gelukkig vonden we een uitweg via 
het stelsel van de gewetensbezwaarden. De dienstplicht 
bestond toen nog en wie weigerde wapens te dragen kon 
kiezen voor een 20 maanden durende burgerdienst. Ach-
tereenvolgens Luk Wellens, Jan Bel en Patrick Van Houcke, 
ondersteunden aldus het VVBAD-secretariaat en blijkbaar 
werden ze allen door het bibliotheekvirus gebeten. Ze zijn 
nog alle drie actief in de sector!

Wat zijn volgens jou de belangrijkste veranderingen die 
de VVBAD gekend heeft in de voorbije 25 jaar?

De bibliotheek- en archiefsector heeft een drastische 
gedaanteverandering ondergaan. De sector is gedepo-
litiseerd en geprofessionaliseerd. Van vrij statische, aan-
bodsgerichte solitaire instellingen zijn ze geëvolueerd (en 
nog aan het evolueren) naar proactieve dienstverleners die 
samen een netwerk vormen. De VVBAD heeft dezelfde weg 
afgelegd, wellicht sterker en heeft actief gestimuleerd dat 
bibliotheken en archieven in deze richting evolueerden. Ik 
heb hier helaas niet de beschikking over de onderwerpen 
van de studiedagen die de voorbije kwarteeuw werden 
georganiseerd, maar ik denk dat ze dit proces duidelijk 
illustreren. Denk maar aan het centraal stellen van de 
gebruikers, met als hoogtepunt onze (wegens groot succes 
verschillende malen herhaalde) studiereis naar de openbare 
bibliotheek van Gütersloh (Duitsland), de studiedagen rond 
management, marketing en PR, deze rond automatisering 

en digitalisering met als uitschieter de InformaticaMarkt / 
Informatie, de aandacht voor beleid, samenwerking, conser-
vering en restauratie… 

De VVBAD is enorm gegroeid, van een 400-tal (vooral per-
soonlijke) naar een 1200-tal (vooral instellingen-)leden. Van 
een 40-tal bestuursleden naar circa 200. Van 4 afdelingen 
naar 4 secties, elk nog met deelbesturen. Dit had wel als 
gevolg dat de relatie tussen stafmedewerker en VVBAD-
leden van een persoonlijke naar een meer groepsgerichte 
evolueerde.

Daarnaast is de omgeving veel complexer geworden. Er 
zijn niet alleen intersectorale (tussen de diverse bibliotheek-
types en de archieven) maar ook extrasectorale (tussen de 
BAD-sector en bv. de sociaal-culturele sector, het onderwijs, 
cultuur- en historisch patrimonium) samenwerkingsverbanden. 
Door de oprichting van steunpunten en overlegorganen 
zoals – om er maar 2 te noemen – VCOB en VOWB, 
heeft de VVBAD ook haar positie moeten aanpassen. Een 
regelmatig terugkerend agendapunt is de bevraging van de 
VVBAD-uniciteit en toegevoegde waarde. Het aantrekken 
van bestuursleden werd moeilijker. En dit niet alleen door de 
eisen die de VVBAD terecht stelt aan bestuursleden, maar 
ook omdat er veel meer gremia zijn die alle op zoek gaan 
naar geschikte kandidaten. Daarnaast stelt de VVBAD, net 
zoals andere bewegingen, ook een engagementsverschui-
ving bij de nieuwere generaties vast. De periode verkort 
en het engagement verschuift van een algemeen naar een 
eerder topic- en resultaatgerichte betrokkenheid.

De relatie tussen de VVBAD en het kabinet en de overhe-
den ‘cultuur’ wijzigde drastisch. In mijn beginperiode was 
het gebruikelijk dat de minister van Cultuur zijn contacten 
beperkte tot zijn zuilgebonden organisaties. De afschaf-
fing van de katholieke, socialistische en liberale boekerijen 
(bibliotheekdecreet 1978) had aanvankelijk als gevolg 
dat de nationale politieke aandacht voor de sector sterk 
verminderde, waardoor er als het ware een apathie optrad. 
Langzamerhand kwam hier verandering in toen bleek dat 
de nieuwe gemeentelijke openbare bibliotheken zeer veel 
gebruikers aantrokken. De sectie Openbare Bibliotheken 
heeft het maatschappelijke en politieke draagvlak van de 
openbare bibliotheken sterk in de verf gezet met de ‘Week 
van de bibliotheek’ (later ‘Bibliotheekweek’ en nog later 
overgedragen aan het VCOB). En zo groeide ook weer 
de interesse van de nationale politiek voor de openbare 
bibliotheken, met als eerste doorbraak de lancering van 
Bibnet. Weinigen weten dat de eerste aanzet hiertoe door 
mij op het IFLA-congres van 1994 in Cuba werd gegeven 
tijdens lange gesprekken met Geert Roelandts. Geert heeft 
de politieke situatie in die tijd goed ingeschat – het was de 
tijd van Flanders Technology met CVP’er Gaston Geens als 
eerste minister-president en Hugo Weckx als minister van 
Cultuur – en even later (1997) was Vlaanderen de eerste 
regio in de wereld waarin alle openbare bibliotheken op 
het internet aangesloten waren. 
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Het is al meer dan 12 

jaar geleden dat ik 

Marc Storms geregeld ont-

moette of op een vergade-

ring van de VVBAD actief 

aanwezig zag of hoorde.

Marc heb ik als stafmede-

werker van de Vereniging 

gedurende talloze vergade-

ringen de sectie Openbare 

Bibliotheken of de Raad 

van Bestuur deskundig 

weten begeleiden. Hij had 

zich vanaf 1983 vlug en 

volledig ingewerkt in het 

kluwen van het bibliotheekwerk: openbare, wetenschappelijke, 

archieven, schoolbibliotheken.

Het meest in mijn geheugen geprent is het moment waarop 

Marc bij de VVBAD in dienst trad.

Het decreet op de openbare bibliotheken was sinds 1978 in 

werking en de sectie Openbare Bibliotheken trad daardoor 

steeds prominenter op het voorplan. Het aantal erkende 

bibliotheken groeide elk jaar, het aantal bibliothecarissen 

eveneens. De VVBAD organiseerde steeds meer activiteiten 

voor OB-personeelsleden.

In 1983 nam stafmedewerker Monique Joos een jaar verlof 

zonder wedde; de Raad van Beheer stelde de jonge Marc 

Storms op 3 oktober aan voor een jaar als stafmedewerker a.i.  

“om de continuïteit van het VVBAD-secretariaat te verzekeren”.

Twee weken later vond te Wevelgem in de Gemeentelijke 

Openbare Bibliotheek de jaarlijkse Algemene Ledenverga-

dering plaats. Ik had als bibliothecaris van deze instelling, als 

voorzitter van de sectie Openbare Bibliotheken en als waar-

nemend algemeen voorzitter, het bestuur kunnen overtuigen de 

leden naar Wevelgem uit te nodigen.

Terwijl het bestuur vooraan in de zaal zat, en Frans Hey-

mans er tot nieuwe algemeen voorzitter werd verkozen, zat 

helemaal achteraan aan de deur de 26-jarige en net in dienst 

getreden Marc Storms, toekijkend hoe zo’n jaarlijkse ledenver-

gadering verliep.

Maar vlug nadien nam Marc de touwtjes zelf in handen en 

groeide hij uit tot de competente, haast onmisbare pijler die de 

VVBAD 23 jaar lang in goede banen leidde.

Lieven Vervenne

Voorzitter VVBAD 1983

Marc kwam op 3 oktober 1983 tijdelijk in dienst van de 

Vereniging, “om de continuïteit van het vast secretariaat 

te verzekeren” nadat Monique Joos een jaar verlof zonder 

wedde had genomen. Ik herinner mij nog levendig het sollici-

tatiegesprek dat wij (leden van het dagelijks bestuur) hadden 

met hem en enkele andere kandidaten. Er was geen twijfel 

mogelijk, de zelfzekerheid waarmee hij antwoordde op de 

vragen die op hem werden afgevuurd, en de wijze waarop hij 

de (uitgelokte) discussie niet uit de weg ging, waren meer dan 

overtuigend: dit was de man die wij nodig hadden.

Van ‘interim’ werd hij vast medewerker en nadien, behoorlijk 

wat jaren later, directeur. Al gauw werd hij dé vaste waarde, 

voor velen zelfs hét gezicht van de Vereniging. Zijn functie 

bracht bovendien mee dat hij de verbindingsman werd tussen 

de verschillende bestuurs-

niveaus.

Marc moet nu maar eens zijn 

verenigingsmemoires schrij-

ven. Dat zal ongetwijfeld een 

boeiend stuk geschiedenis 

worden van nagenoeg een 

kwarteeuw Vereniging, meer 

zelfs, van een kwarteeuw 

bibliotheekwezen in Vlaan-

deren.

Ik wens hem ginder, aan de 

andere kant van de wereld, 

veel succes toe!

Frans Heymans 

Voorzitter 1984-1989
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Vooral vanaf de periode van minister Bert Anciaux – de Volks-
unie had amper zuilgebonden organisaties – kwam de nadruk 
meer te liggen op kennis en expertise dan op politieke relaties. 
En hier scoorde de VVBAD uitstekend. Denk maar aan de 
talrijke enquêtes en hoorgesprekken die we organiseerden. De 
VVBAD werd een vaste waarde op parlementaire hoorzittin-
gen. En onze stem werd gewaardeerd en leidde – helaas niet 
altijd – tot resultaat. Momenteel is dit al zo ver gevorderd dat 
de VVBAD uitgenodigd wordt om studiewerk te verrichten voor 
de Vlaamse overheid. Getuige daarvan de proeflijst topstukken 
van het archivalisch en documentair erfgoed en recentelijk de 
studie naar een ‘proeve van een Vlaams Archiefdecreet’. 

Hoe ervoer je als beroepskracht van de VVBAD de span-
ning tussen jou en de bestuursleden die vrijwilligers waren 
en nog zijn, of was er geen (noemenswaardige) spanning?

Eigenlijk was er van spanning nauwelijks sprake tijdens mijn 
periode bij de VVBAD. Uiteraard was er in het begin wat 
terreinstrijd. Het bestuur moest wennen aan een dynamisch 
gedreven jonge kracht en deze nieuwkomer had ook geen 
ervaring met de veelal bureaucratische overheidsomgeving 
waarin de meeste bestuursleden werkten en die hierdoor ook 
naar de VVBAD afstraalde. En uiteraard had elke voorzitter en 
secretaris zijn eigen bestuursstijl, maar ik heb dit nooit als pro-
blematisch ervaren. Integendeel, elke aanpak was verrijkend 
voor de vereniging. Ik heb steeds veel bewondering gehad 
voor hun engagement. Waar ik het wel moeilijk mee had, en 
dit geldt niet enkel voor de bestuursleden, was als er afspraken 
niet nagekomen werden of tijdslijnen niet nageleefd werden. 

Voorzitter Frans Heymans verwoordde het zo: “Marc, je wordt 
ook betaald om er als kuitenbijter achter te gaan”. Uiteraard 
was ik mij bewust van dit potentiële spanningsveld. De VVBAD 
is hierin niet uniek, als vrijwilliger bij Oxfam-Wereldwinkels 
ervoer ik dat van de keerzijde. Mijn basishouding was steeds 
dat de directeur, en bij uitbreiding het personeel, niet de 
bestaansreden van de VVBAD is, maar wel de diensten die zij 
aan de vereniging aanbieden.

9

Je hebt nooit de job van bibliothecaris uitgeoefend. 
Was dit een tekort of was het eerder positief te duiden 
in de uitoefening van je job voor de VVBAD?

Deze vraag kan ik moeilijk zelf beantwoorden. Ik laat het 
aan de sector over om te oordelen of mijn inbreng al dan 
niet leed onder het gebrek van praktijkervaring. Trouwens, 
welke praktijkervaring, en dit gezien het brede actieveld 
van de VVBAD? Praktijk in een jeugd-, school- of univer-
siteitsbibliotheek, in een gemeente- of rijksarchief, om er 
maar enkele te noemen. Praktijk in de uitleen-, acquisitie- 
of catalografieafdeling? 
En zo heel ver stond ik niet van de praktijk af, want mijn 
vrouw was bibliothecaris.
 
Hoe ervaar je de veranderingen die er binnen de 
sector van de openbare bibliotheken geweest zijn?

De Vlaamse openbare bibliotheken ontwikkelden zich van 
lelijke eendjes tot mooie zwanen. Er is een ontzettend 
lange weg afgelegd. Er is ontzettend hard gewerkt door 
duizenden bibliotheekmedewerkers, beheerders, beleids-
voerders, en laat ons ook niet vergeten, door de OB-
sectiebestuursleden. De gunstige wind van 1978, en de 
onafgebroken strijd en inzet opdat deze niet zou luwen, 
hebben tot resultaten geleid. Ben ik te euforisch? Neen, ik 
ben me er ten volle van bewust dat er nog werk aan de 
winkel is. Er zijn nog te veel openbare bibliotheken slecht 
behuisd, wie stelt een parlementaire vraag over de brand-
veiligheid in de Vlaamse openbare bibliotheken? Er zijn 
nog te veel bibliotheken onderbemand. Er zijn amper mid-
delen beschikbaar voor onderzoek en ontwikkeling. Maar 
één bezoek aan een stadsbibliotheek hier in Brazilië 
leert me dat de Vlaamse bibliotheekprehistorie voorgoed 
verleden tijd is. Trouwens, de andere bibliotheektypes en 
de documentatiecentra dromen ervan dat een dergelijke 
gunstige wind door hun sector zou waaien.

Links: Marc Storms, Simone De Landtsheer, Myriam Lemmens, Bruno Vermeeren,  Oslo 2005.
Rechts: met Joachim Coens, 1998.
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Marc Storms was de eerste voltijdse stafmedewerker van 

de VVBAD. Zijn voorgangster was deeltijds. Hij moest 

dus zelf het plaatje van zijn functie invullen. Hij deed dat met 

verve. En hij nam het ernstig. Zijn functieomschrijving was breed 

en allesomvattend. Als stafmedewerker moest je zowat alles 

kunnen.

Zijn loyaliteit ten opzichte 

van het bestuur en de ‘vier’ 

was groot. Hoewel wij het 

bestuur uitmaakten, deed 

hij veel denk- en voorbe-

reidend werk. Hij begon 

in één kantoortje dat we 

van VBC huurden. Nadien 

huurden we een volledig 

huis in de Waterloostraat. 

Uiteindelijk belandden we 

in een eigen (aangekochte 

en verbouwde) stek aan het 

Berchemse station. Ook dat 

is mee de verdienste van Marc.

Zijn kennis van de sector, en daardoor zijn betekenis als brug-

genbouwer tussen vakgenoten, zal mij bijblijven. Zijn gedre-

venheid ook. In internationale gezelschappen was hij intens 

aanwezig. Marc, uit het kleine Vlaanderen, was goed gekend. 

Hij onderhield zijn netwerken ook. En op congressen kwam hij 

kwalitatief tussen in lezingen, vraagrondes, discussies. Wie 

met hem op Ifl a-congres ging, had vele lezingen gevolgd en 

interessante mensen en dingen gezien. Op momenten dat de 

techniek het liet afweten en de simultaanvertaling uitviel, tolkte 

Marc zodat het debat niet stilviel.

Marc zag ook tijdig in welke richting het met de VVBAD 

uitmoest. Professionalisering van het tijdschrift en van de 

redactie bijvoorbeeld. En waarom geen nieuw tijdschrift of 

nieuwe publicaties. Of het samengaan met andere vakorgani-

saties. Marc was ook erg gedreven, hevig (of is het heftig) en 

sociaal geïnteresseerd. Uit tientallen details bleek dat hij ver 

vooruit dacht, overzicht behield… en op den duur immens veel 

ervaring had.

Ik prijs mij gelukkig dat Marc stafmedewerker was toen ik als 

prille dertiger algemeen voorzitter van de VVBAD was. Tot 

dan was algemeen voorzitter van de VVBAD iets voor 50+ers 

en het duurde een carrière lang. We vonden elkaar en vorm-

den een team. Dat was een verrijkende ervaring. Hopelijk ook 

voor hem. 

Jo Cooymans,

Voorzitter VVBAD 1990-1993

Toen ik in 1993 algemeen 

voorzitter werd van de 

VVBAD had ik er al een 

lange samenwerking met 

Marc Storms opzitten. Zodra 

je in onze Vereniging actief 

werd, was het duidelijk dat 

Marc een spilfi guur was.

Als niemand slaagde hij 

erin beslag te leggen op je 

agenda en dit deed hij op 

zo’n subtiele manier dat je 

het bijna niet doorhad. Hij kende de Vereniging en haar leden 

door en door en wist heel snel wat de sterke kanten (en dus 

ook de zwakke kanten) waren van de actieve leden. Zo werd 

iedereen op zijn manier ingeschakeld. Tijdens de raden van 

bestuur bleef hij op de achtergrond, maar voordien en nadien 

had hij altijd tientallen kleine en grote afspraken te maken.

Om zaken te regelen die hijzelf moeilijker kon doen, wist hij 

telkens iemand te vinden.

Met Marc is de Vereniging uitgegroeid tot een professioneler 

geheel, met een eigen patrimonium en een uitgebouwd secre-

tariaat. Zijn opvolger zal zeker weten wat te doen.

Erwin Pairon

Voorzitter 1994-1997
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Op welke manier kon je voeling houden met sectoren 
waar je misschien minder van afwist, bijvoorbeeld de 
sectie Archieven of Wetenschappelijke Bibliotheken?

Door mijn oren en ogen open te houden. Door veel vak-
literatuur te lezen – en daar gaf de treinreis van en naar het 
werk me de nodige tijd voor –, door deel te nemen aan 
zeer veel studiedagen, waaronder de vele die de VVBAD 
organiseerde, met – helaas – uitzondering van die van de 
sectie AHD. 

De maatschappelijke positie van de VVBAD is in de loop 
van de jaren toegenomen en jij hebt daar een grote rol in 
gehad (door jouw visie op het bibliotheekwezen, je hard-
nekkigheid om bepaalde standpunten te verdedigen...). 
Hoe kijk je daarop terug? 

Ik ervaar dit niet zozeer als een individuele verdienste. Ik 
was wellicht de juiste persoon op het juiste moment op de 
juiste plaats. Een visie ontstaat niet in het luchtledige. Je hebt 
er een kritische massa van kritische geesten voor nodig. Een 
beroepsvereniging is hiervoor de geschikte broedplaats, 
moet hier trouwens de geschikte broedplaats voor zijn. Mijn 
verdienste was dat ik de denkers samenbracht, informeerde, 
stimuleerde en ondersteunde. En of ze al of niet lid van de 
VVBAD waren, of al of niet een bibliotheek- of archiefoplei-
ding genoten hadden, deed er voor mij niet toe. 
Mijn gedrevenheid steunde op mijn engagement. Ik wou 
niet in een profitomgeving werken en vond de bibliotheek-
sector een zeer geschikt alternatief. De immateriële waar-
den waar de bibliotheken en archieven voor staan, ‘vrije 
toegang verlenen tot cultuur, informatie en inspiratie’, en 
die zo mooi tot uitdrukking komen in de leuze ‘tot nut van ’t 
algemeen’, onderschrijf ik ten volle en heb ik altijd uitgedra-
gen. Ik hoop dat de VVBAD die nooit verloochent.

Wat beschouw je als je grootste succes? Wat gaf je de 
meeste voldoening? Je hebt ongetwijfeld ook ‘veldslagen’ 
verloren, wat beschouw je als jouw grootste nederlaag?

Als ik terugblik, zie ik met voldoening vele realisaties: de 
organisatie van talrijke studiereizen in binnen- en buitenland 
met als hoogtepunten de al vermelde reis naar Gütersloh, 
waar Lieven Vervenne een zeer groot aandeel in had, 
maar ook de reizen naar London, Helsinki en Kopenhagen 
waren absolute toppers; de InformaticaMarkt, later Infor-
matie, waar Julien Van Borm mijn grote leermeester was, 
de uitgave van de Vlabidoc-gids, eerst gedrukt en later 
ook online, de publicatie en de tentoonstelling Bibliotheken 
bouwen in Vlaanderen, de viering van 75 jaar VVBAD in 
Gent onder de bezielende leiding van Frans Heymans... 

Ook de gestage groei en uitbouw van de VVBAD schonken 
me grote tevredenheid. Een van de plezierigste kanten van 
de job was de veelzijdigheid. Naast uiteraard de talrijke 
vergaderingen, was er de voorbereiding van de studieda-
gen, het samenstellen van Info, de start en de uitbouw van 

de website, het lobbywerk… alsook de beleids- en beheers-
matige aspecten. Ik houd er erg van om zaken te organise-
ren en duizend en één dingen tegelijk te doen. Ik besef wel 
dat ik een generalist ben, ik weet van alles wel iets, maar 
van weinig de details. Gelukkig kende ik de juiste mensen 
en kon ik een beroep op hen doen. 
De stevige financiële uitbouw van de VVBAD waar ik een 
grote inbreng in had, schenkt me ook voldoening. Door de 
(min of meer) financiële onafhankelijkheid – de subsidies 
bedroegen lange tijd nog geen 20% van de inkomsten, en 
ook momenteel zijn de inkomsten uit ledenbijdragen gelijk-
waardig aan de subsidie-inkomsten – kon de VVBAD haar 
eigen koers varen, zonder gebonden te zijn aan politieke 
willekeur of bankkredieten. 

Als nederlaag beschouw ik de spanningen tussen mij en 
enkelen uit de personeelsploeg de laatste maanden voor 
mijn vertrek. Ik ben altijd nogal erg resultaatsgericht tewerk-
gegaan en heb daardoor minder aandacht gehad voor 
andere aspecten. 

Je had veel contacten met zusterverenigingen in het bui-
tenland. Hoe situeer je de VVBAD tegenover die andere 
verenigingen? Hoe belangrijk waren je internationale 
contacten voor de werking van de VVBAD en voor jouw 
denken over bibliotheken?

Internationale contacten waren inderdaad erg belangrijk. 
Als directeur had ik in Vlaanderen en ook in België geen 
collega’s. Tijdens mijn eerste deelname aan het Ifla-congres 
in 1987 volgde ik de vergaderingen van de Round Table 
for the Management of Library Associations (RTMLA) en 
raakte in gesprek met voorzitter Russel Bowden, werkzaam 
in de Library Association. Ik nam dankbaar de uitnodiging 
aan om een week op stage te gaan in Ridgmount Street. 
Het bleek een uitstekende leerschool. Enkele jaren later 
werd ik lid van de RTMLA waar ik twee bestuurstermijnen 
meedraaide en het geluk had om kennis te maken met 
verschillende zusterverenigingen in Scandinavië en de VSA. 
Wat me bij bleef, zijn de erg grote verschillen tussen deze 
organisaties. Er bestaat niet zoiets als een one size fits all 
oplossing. In bepaalde landen zijn beroepsverenigingen 
vakbonden, in andere nemen politici deel aan het bestuur, 
soms zijn ze louter op één bepaald type bibliotheken 
gericht of zijn het koepelorganisaties. Deze verschillen uiten 
zich in hun (interne) werking, structuur en dienstverlening. 
Deze kennis kwam erg van pas in het zoeken naar de best 
passende structuur voor de VVBAD en in het schrijven van 
beleidsplannen. 

Deelname aan Ifla-congressen, Sabido- en Eblida-vergade-
ringen, hadden naast de plezierige collegiale contacten 
ook een belangrijk proactief aspect. Niet zelden kon ik op 
dergelijke ontmoetingen kennismaken met zaken of ideeën 
die enige tijd later ook in Vlaanderen zouden doorbreken. 
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Meteen na de aanstelling van Marc Storms in 1983 als stafmedewerker van 

de VVBAD waaide er een nieuwe wind in de Vereniging, een wind die 

later nog in kracht toenam en niet meer ging liggen. Marc stelde zich niet tevre-

den met het samenroepen van de vergaderingen en het maken van notulen, maar 

wou de motor zijn van ‘zijn’ organisatie, die hij behoedzaam uitbouwde van een 

eenmansbedrijf tot een kantoor met negen medewerkers. De Vereniging is onder 

zijn leiding een belangrijke speler geworden in de Vlaamse bibliotheekwereld. 

Bij wijze van voorbeeld wil ik hier twee van zijn wapenfeiten aanhalen, al zal hij, 

pacifi st als hij is, misschien niet zo graag dat woordje ‘wapenfeiten’ horen.

Hij lag aan de basis van de eerste InformaticaMarkt in 1987 op de UIA (Univer-

siteit Antwerpen). Er was toen geen model om op terug te vallen. De naam van 

dat evenement is ondertussen veranderd in Informatie, maar het format van toen 

is overeind gebleven: een producttentoonstelling omlijst met keynotespeakers en 

rapportering over ontwikkelingen op bibliotheek- en informatiegebied in Vlaanderen en Nederland 

door een brede waaier van sprekers. Zonder het entrepreneurschip van Marc was dit evenement er 

niet gekomen. Die eerste InformaticaMarkt in 1987 legde onder andere de basis van het succesvolle 

begin van de pas opgestarte fi rma ODIS met de VUBIS-software van de VUB. Een software die ook 

nu nog een belangrijke speler is voor de informatisering van bibliotheken, niet alleen in Vlaanderen 

(kijk maar naar de provinciale bibliotheeksystemen voor de openbare bibliotheken) maar ook in 

Nederland en wereldwijd. Vandaag is Informatie een vast onderdeel van de werking van de VVBAD 

en zorgt dit evenement steevast voor extra inkomsten die de Vereniging nodig heeft voor de fi nancie-

ring van haar basiswerking en andere minder lucratieve activiteiten.

Marc was geen bibliotheekwerker met een tunnelzicht. Hij was zich goed bewust van de sociale rol 

van de bibliotheek in een zich snel wijzigende omgeving met een verschuiving van het accent op de 

brede maatschappij naar het individu. Precies voor de maatschappelijke impact had hij oog voor 

de gevolgen van de verstrakking van het auteursrecht. Daarom vervoegde hij het forum Informatie 

& Maatschappij, dat in België de implementatie voorbereidde van de EU-richtlijn 2001/29/EG van 

22 mei 2001 op het auteursrecht in de informatiemaatschappij. Samen met andere spelers heeft hij 

ervoor gezorgd dat er in de Belgische wetgeving een aantal uitzonderingen zijn opgenomen op de 

strenge regels in het voordeel van cultuur, onderwijs en onderzoek, meer dan dit in vele andere EU-

landen het geval is.

Ik ben ervan overtuigd dat hij zijn idealen in het verre Salvador de Bahia (Brazilië) verder zal 

uitdragen en ook daar zijn organisatietalent en entrepreneurschip zal weten aan te wenden voor de 

creatie van een betere wereld. Het ga hem goed daar.

Julien Van Borm

Erehoofdbibliothecaris Universiteit Antwerpen
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Heb jij bepaalde plannen niet kunnen realiseren? 
Waarom niet.

Ik had graag meer werk gemaakt van een netwerk met 
stakeholders, zoals politici, pers, wetenschappers en kun-
stenaars (o.a. auteurs). En ook ervaar ik het ontbreken van 
expertisenetwerken, vooral inzake juridische kennis, als een 
gemis. Samen met Julien Van Borm, Wim De Vos en Geert 
Puype, hebben we geprobeerd een tweetalig Belgisch initia-
tief ’Informatie en Maatschappij / Information et Société’ op 
te zetten. Maar veel verder dan een geslaagde studiedag in 
de KBR, waar onder andere de creative commons in België 
werd gelanceerd, zijn we helaas niet geraakt. Wim verliet 
de sector, Julien ging met pensioen en met hem een enorme 
kennis en ervaring in deze materies, en ikzelf, ja je kent het 
verhaal…
 
Wat zie jij als uitdagingen voor de VVBAD in de 
komende jaren?

In het eerste meerjarenbeleidsplan van de VVBAD werd het 
concept van de meerdimensionale werking ontwikkeld. Dit 
model moet nog verder in de praktijk gebracht worden. Zo 
werden meerdere assen geschetst zoals sector (AHD, OB, 
SB, WB…), taakinhoud (acquisitie, catalografie, conserve-
ring, onthaal, PR, beleid…), doelgroep (jeugd, studenten, 
docenten, werknemers, onderzoekers…), collectie (kunst, 
muziek, film, algemeen…). De VVBAD moet trachten voor 
verschillende clusters een gebalanceerd aanbod te ontwikke-
len en dit ook meer en meer als just-in-time. De website via 
het contentmanagementsysteem Drupal biedt hiertoe moge-
lijkheden maar moet meer dan nu als Web 2.0-instrument 
functioneren. Uiteraard is hiertoe de participatie van de 
leden vereist. De grote uitdaging ligt in het samenbrengen 
en ontsluiten van de kennis die alle VVBAD-leden hebben.

Een andere uitdaging ligt in het samenhouden van de 
verschillende secties en commissies in één vereniging. Ze 
hebben verschillende behoeften en een verschillende dyna-
miek. En de geschiedenis leert (helaas) dat als een sector 
goed draait (bv. de openbare bibliotheken) een beroeps-
vereniging minder nodig lijkt. Denk maar aan de vakbonden 
die in tijden van hoogconjunctuur ook minder leden tellen. 
Maar schijn kan bedriegen en een hoogconjunctuur duurt 
meestal kort. In die zin is de uitdaging van de VVBAD wel-
licht één van de weinige zaken die niet gewijzigd is over 
de jaren heen: een platform aanbieden dat het beroep, en 
dit in al zijn aspecten, verenigt en versterkt. 

Marc Storms, Salvador de Bahia,  
14 november 2007

nieuwe horizonten

Naar Paul van Ostaijen

Marc groet ‘s morgens de dingen 

 

 

Dag baasje, met de fiets, naast ‘t Berchem station

         

bon, bon 

dag bib met idee

dag VVBAD

dag werkertje-werk met de pen 

         en 

dag werkertje-werk met buro 

  pen en buro

        van het werkertje-werk

              goeiendag

Daa-ag Bib

dag lieve bib

dag fijn bibbelijn mijn 

Dag Marc met je blik op de bibliotheek 

  keek, keek

dag bron van ideaal

dag bib met beleid

dag manneke-bib met de blik

                    en

dag manneke-bib met het vuur

              blik en vuur

        van het manneke-bib

              goeiendag

Daa-ag Marc

dag lieve Marc

dag beste Marcelijn mijn

Marian Koren

Hoofd Wetenschappelijk Bureau

Vereniging Openbare Bibliotheken

(VOB), Nederland


